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دبیر انجمن واردکنندگان خودرو در گفت و گو با «شرق» از آینده بازار خودرو و راهکارها می گوید
سیاست های اشتباه بازار خودرو را طبقه ای کرده است

نه ریاض کوتاه می آید نه ابوظبي
ادامه اختلاف سعودي و امارات در اوپک پلاس

شــرق: در روزهایی کــه به دلیــل محدودیت های 
کرونا بازار خــودروی ایران به حالــت نیمه تعطیل 
درآمده اما افزایش قیمت خــودرو بی توجه به این 
محدودیت ها و شــرایط اقتصادی مردم، راه خود را 
می رود و قیمت همچنان روبه افزایش است؛ مسئله 
بازار خــودروی ایران اما به افزایــش قیمت  در این 
چند روز یا حتی چند ســال گذشته خلاصه نمی شود 
و مشــکلات یکی پــس از دیگری از راه می رســند و 
بی آنکه حل شــوند روی همدیگر تلنبار می شــوند. 
خودرو  حــوزه  سیاســت گذاری های  نتیجه  هرچند 
و همچنین شــرایط تولید و واردات حــالا به جایی 
رســیده که کمتر مسئولی، مســئولیت آن را برعهده 
می گیرد و تقریبا هیچ کارشناســی هم حاضر به دفاع 
از این شــرایط نیســت. در این بین نگرانی و انتقاد 
مــردم از این وضعیت هم که خــود ماجرای مفصل 
و آشکاری است اما ریشــه این مشکلات چیست و 
چه راهکاری می توان برای این بازار نابســامان ارائه 
کرد؟ کارشناســان درباره این دو پرسش یعنی ریشه 
مشــکل بازار خودرو و همچنیــن راهکار اصلاح آن، 
نگاه های متفاوتی دارند؛ «مهدی دادفر» یکی از این 
کارشناسان اســت که البته دبیر انجمن واردکنندگان 
خودرو هم هســت و شــاید به همین دلیل هم یکی 
از راهکارها را آزادســازی واردات می  داند. آنچه در 
ادامه می آید بخشی از گفت و گوی مفصل «شرق» با 
این کارشناس حوزه بازار خودرو است که در روزهای 
آتی نگاه و نظرات دیگر کارشناســان این حوزه هم 

منتشر خواهد شد.

  آقای دادفر با پرســش کلی و مرتبط به حوزه  �
فعالیت شــما بحث را آغاز کنیم؛ نزدیک به یک 
دهه است که واردات بخشی از خودروها به ایران 
ممنوع اســت؛ این ممنوعیت دقیقا به چه هدفی 
اســت و آیا به نتیجه مدنظر تصویب کنندگان آن 

رسیده  است؟
بلــه از اوایل دهــه ۹۰، دولت تصویــب کرد که 
خودروهــای بالای ۲۵۰۰ سی ســی و با قیمت بالای 
۴۰۰ هــزار دلار در فهرســت ممنوعیــت واردات به 
کشور قرار دارند و ورودشــان به ایران ممنوع است: 
ایــن مصوبه هیئت دولت اســت. هــر محدودیت و 
ممنوعیتــی دربــاره واردات نتیجــه اش محدودیت 
عرضه اســت و این موضوع منجر به افزایش قیمت 
آن کالا می شــود: این نکته ای کلی است که در همه 
حوزه ها با آن روبه رو هســتیم. به همین دلیل ساده، 
ایــن محدودیت ها درباره خودرو منجر به این شــده 
که قیمت برخی خودروهــا که در منطقه اطراف ما 
بســیار ارزان است، در کشور ما ســر به فلک بکشد؛ 
مثــلا خودروی تویوتا لندکروز مــدل ۲۰۱۲ را معادل 
۵۰۰ میلیــون می توان در همین کشــورهای منطقه 
خرید اما همین ماشــین در ایران به خودرویی چهار 
میلیاردتومانی و پنج  میلیاردتومانی تبدیل شــده ؛ به 
علت محدودیت واردات و شــماره گذاری و عوارض 
و تعرفه گمرکی و مالیات بر ارزش  افزوده و... وگرنه 
این قیمــت به هیچ وجــه منطقی و عادی نیســت؛ 
یعنی ما نوعی از کالا را با شــکلی از سیاست گذاری 
به کالایی خاص و برای قشــر خاص تبدیل کردیم و 
اسم آن را لوکس گذاشتیم. این نوع رفتار جز افزایش 

فاصله فقر و غنا، محصول و نتیجه دیگری ندارد.
  بالاخره این مصوبه از ســال ۹۱ هســت و آیا  �

خواسته پشت این محدودیت محقق شده  است؟ 
اگر محقق نشــده چرا ادامه پیــدا می کند و با چه 

منطقی این روند ادامه پیدا کرده  است؟
قطعــا هــدف پشــت آن محقق نشــده و حتی 
وضعیت بدتر هم شــده  اســت؛ محقق نشده چون 
ارزش یــک کالا را بــا این ممنوعیت بــالا بردند و در 
عمل عمومیت آن از بین رفت. هدف اصلی حمایت 

از تولید داخلــی و خودروســازهای داخلی بود که 
محقق نشــد. این به اســم و در شعار حمایت است 
ولی وقتی واردات محدود شود به تولید داخلی هم 
آســیب وارد می شود. با دســت خودمان شکافی در 
جامعه ایجــاد می کنیم و می گوییم این خودرو برای 

فلان قشر و فلان خودرو برای فلان قشر.
  ولــی کم وبیش و معمــولا خودروهای بالای  �

۲۵۰۰ سی سی یا خودروهای به اصطلاح لوکس را 
هم در خیابان های تهران یا دیگر شهرها می بینیم. 
اگر چنین محدودیتی هست پس این خودروها از 

کجا می آید؟
نه، الان بخش های نظارتی بسیار حساس هستند 
و حداقل در پنج سال گذشته و حتی از زمان مصوبه 

چنین خودروهایی وارد نشده  است.
  مرتبط با همین بحث خودروهای گران قیمت،  �

از  توقیفی  این  روزها بحث فروش خودروهــای 
گمــرک که به ســازمان تملیک واگذار شــده هم 

خبرساز است. دقیقا ماجرا چیست؟
درباره این بحث رســانه ها به اشــتباه مواردی را 
مطرح کردند؛ نه گمرک و نه ســازمان اموال تملیکی 
اجازه ورود خودروهای مشــمول ممنوعیت را ندارند 
و نه اجــازه ورود می دهند و نه اجــازه فروش بدون 
دستور قضائی. ســازمان اموال تملیکی خودروهای 
ممنوعه را مشــروط به صادرات می فروشد و مابقی 
خودروهــا را به داخل می فروشــد. حــالا بحث این 
است که ســال گذشته بالغ بر ۴۵۰ دستگاه خودرو از 
برندهای تویوتا و رنو توقیف قضائی شدند و با دستور 
مرجع قضائی به مزایده گذاشته و فروخته شدند که 
این دو مدل نه بالای ۲۵۰۰ سی سی بود و نه بالای ۴۰ 
هــزار دلار. بحث دراین بــاره و آنچه من مطرح کردم 
این اســت که وقتی اموال و دارایی متعلق به مردم 
است و مردم منتظر تحویل گرفتن آن هستند چرا باید 
سازمان اموال تملیکی آنها را بفروشد؟ این خودروها 
مالک دارد و اگر کســی محکومیت گرفته دلیل ندارد 
که امــوال مردم را بفروشــند. یک بحــث دیگر هم 
شیوه نگهداری این خودروهای توقیفی بود که شیوه 
نگهداری در ســازمان تملیکی به شــکلی نادرست 

است و این خودروها آهسته آهسته از بین می روند.
  به بحــث مهم ایــن  روزها یعنــی افزایش  �

چندبــاره قیمت خودروی داخلــی برگردیم. چه 
راهــکاری برای کنترل و بهبود شــرایط این بازار 
وجود دارد؟ بالاخره مردم اعتقاد دارند که کیفیت 
این خودروها افزایشی ندارد اما قیمت آنها مدام 

افزایش می یابد.
اولین راهکار برای کاهش قیمت خودرو در بازار 
کشور آزادســازی واردات خودرو است. دومین مورد 
هم کاهش تعرفه واردات اســت. مورد سوم کاهش 
تعرفه قطعات مورد نیاز خودروسازان و چهارم هم 
خروج صددرصدی دولت از صنعت خودروســازی 
کشــور اســت. اگر این موارد اصلاح شود صددرصد 
و به ســرعت قیمت خودرو و کیفیت خودرو اصلاح 

می شــود، قیمت کاهش می یابد و کیفیت پیشرفت 
می کند. اما الان انگار کســی به فکر حل مشــکلات 
مردم نیســت. چند ده نهاد در امور خودرویی کشور 
دخالت می کنند و نظــر می دهند اما نتیجه عملکرد 
و دخالــت این چنــد  ده  نهاد همین اســت که الان 
می بینیم. همه شعار می دهند و راه خود را می روند 

اما هیچ  کدام گرهی از مشکل باز نمی کند.
  شما در راهکارهایتان تأکید بر واردات دارید؛  �

از نگاه منتقدان شــاید این نگاه کارشناسی نباشد 
و به دلیل شغل و کار شما باشد. این طور نیست؟

قاعدتا نه؛ مــن این نظر را کارشناســی می دانم و 
اعتقاد دارم ما باید جای مردم قرار بگیریم و نظر دهیم 
و نه از نگاه مســئولان. اگر هــم به عنوان دبیر انجمن 
واردکننــدگان از این موضوع دفــاع کنم ایرادی ندارد 
و خطایی نکردم؛ حالا هزار نفر از محدودیت ســخن 
می گویند و یک نفر هــم از واردات می گوید و اگر یک 
نفر نظر دیگری داشــته باشــد چه مســئله ای دارد؟ 
افزایش قیمت سرسام آور خودروهای داخلی و همین 
محدودیت ها کار را به جایی رســانده که الان قیمت 
خودروی پراید ما باید با خودروهای با بهترین کیفیت 

روز دنیا برابری کند و این وضعیت قابل دفاع نیست.
  این بخش آخر ســخن شــما معمــولا زیاد  �

مطرح می شــود؛ واقعا با قیمــت پراید امروزی، 
در کشــورهای منطقه و اطراف ما، چه خودرویی 

می توان خرید؟
الان اینترنــت در دســترس همــه هســت و هر 
کســی می تواند با جست و جویی ســاده قیمت ها را 
در کشــورهای مختلف ببیند. بله، واقعا با پول پراید 
۱۳۰میلیون تومانی می توان به راحتی میتسوبیشــی 
۲۰۱۶، هیوندا، ســوناتا و... خرید. آن هم همین دور و 
اطراف خودمان؛ از عراق تا افغانستان و... . الان یک 
کرولای ۲۰۱۸ در کشــور ما ۸۰۰ میلیون تومان است 
در حالی که این ماشین در بالاترین حالت ۲۰۰ میلیون 
تومان می ارزد. همین ســال ۹۴ شرکتی در ایران این 
خودرو را ۸۰ میلیون تومان می فروخت و الان همان 
خودرو ۸۰۰ میلیون تومان به فروش می رســد. همه 

ایران را به جاده مخصوص محدود کردیم.
  این روزها بحث زیان ده بودن خودروســازان  �

داخلی هم مطرح است و خیلی ساده این پرسش 
مطرح می شــود که اگر این  همه زیــان در تولید 
وجود دارد چه اصراری بر این سیاســت ها وجود 
خودروســازان  زیان ده بودن  این  ماجرای  دارد. 

داخلی چیست؟
با دو دقیقه صحبت نمی تــوان تحلیل دقیقی از 
دلایــل این زیان دهی انجام داد اما پرســش منطقی 
این اســت کــه «چرا روی هر دســتگاه خــودرو ۸۰ 
میلیون خودروساز زیان می دهد. کدام عقل منطقی 
و اقتصــادی در جهان حقیقی می گوید شــما به این 
فعالیت بــاز هم ادامه دهید؟». چطــور باور کنیم؟ 
مگر می شــود شــما نانوایی داشته باشــید و هر روز 
صبح بیدار شــوید و نان دســت مردم دهید تا زیان 

کنید. اگر زیان ده اســت چرا این روند را ادامه دهیم؟ 
جایی که مدیریت انتفاعی و تکنولوژیک نشده و بعد 

از این هم نخواهد شد، نتیجه همین خواهد بود.
  با این شرایط گرانی این  روزهای بازار خودرو  �

تا کجا می رود؟
اگر سیاست ها همین باشد همین روند هم ادامه 
پیدا می کند. بله، پراید تا ۳۰ درصد ممکن اســت بالا 
برود. شــما تقاضا دارید و عرضه هم محدود اســت 
و نتیجه همین می شــود. تولید که نیست و واردات 
را هــم محدود کرده اید؛ خب منطق بازار زیر ســؤال 

می رود.
  در توجیه این افزایش، افراد و کارشناســانی  �

گفته اند که دلیــل آن افزایش نرخ ارز و در نتیجه 
افزایش قیمت قطعات است... .

حرف درستی اســت اما حرف حق نیست. وقتی 
نهاده یک محصول افزایــش یابد، قیمت نهایی هم 
افزایــش خواهد یافت اما بحث چیز دیگری اســت؛ 
شما با آهن می توانید پتک بسازید و می توانید بهترین 
خودرو را هم بســازید. بحث این اســت که ما با این 
مواد اولیه که دائم در حال گران شدن است یک کالا 
و محصول نهایی ضعیف می ســازیم. شــاید قیمت 
نهایی کالای شما این باشد اما ارزشمند نیست؛ چون 

تکنولوژی روز را ندارد.
  پیش بینی شما از آینده این بازار چیست و چه  �

راهکاری برای سیاست گذاران آینده این صنعت 
و بازار دارید؟

با همین مدل پیش برویم بازار خودرو باز افزایشی 
خواهد بود. بــا همین مدل، نتیجه چیزی جز افزایش 
قیمت خــودرو نخواهد بود. نتیجــه خروج دولت از 
صنعت خودروســازی تغییر و کاهش قیمت خواهد 
بود و کیفیــت هم افزایش خواهد یافــت. نکته بعد 
آزادســازی واردات اســت که بازار اقتصادی خود به 
خود تنظیم خواهد شــد. در بازار آزاد فعالان مشتری 
را به عنوان ســلطان می شناسند و سعی می کنند نظر 
مشتری را جذب کنند اما در این بازار انحصاری چنین 
چیزی ممکن نیست. غیر از این دو مورد هر کار دیگری 

شود، قیمت رو به بالا خواهد بود.
  با این تحریم مگر می شــود به راحتی خودرو  �

وارد کرد؟
بلــه و مــا پیشــنهادهای مختلفی را بــه دولت 
دادیــم؛ این پیشــنهادها در ۹ مورد بــه دولت ارائه 
شده است. ما اعتقاد داریم در همین شرایط می توان 
مشــکل واردات را حل کرد. اگر ایــن اتفاق رخ دهد 
پس این پرســش پیش می آید که کدام تحریم و اثر 
تحریم چیســت؟ منظورم این اســت کــه اگر اجازه 
دهند خودرو وارد شــود خود به خود برای مردم این 
پرسش ایجاد می شود که جریان این همه تحریم که 

مسئولان می گویند، چیست؟
  مگر می شــود به این راحتی آن هم در چنین  �

تحریمی خــودرو وارد کرد و مگر در همین تحریم 
به عنوان مثال شرکت پژو از ایران نرفته است؟

در اقتصــاد دولتی قابلیت تحریم داریم و اقتصاد 
مردمــی قابلیت تحریــم ندارد. ســختی در خرید و 
انتقال پــول وجــود دارد اما این  چیزی نیســت که 
قابل حل نباشــد و همه دنیا کــه در آمریکا خلاصه 
نمی شــود. بعضی آقایــان مرعوب آمریکا هســتند؛ 
چه در دارو و چه واکســن و هر مورد دیگری امکان 
واردات هست اما این در صورتی است که متخصص 
وارد شــود. کسی که فقط ســر خیابان را بلد است و 
اداره اش می رود، معلوم است درباره واردات کمکی 

نخواهد کرد و چیزی نمی داند.
  شما به این تغییر و اصلاح امیدوار هستید؟ �

باید این  کارها را بکنند و بحث امید نیست که اگر انجام 
نشود، کل بازار کشور و اقتصاد قافیه را خواهد باخت و راه 

دیگری نیست.

شرق: درگیری برادر بزرگ تر، ریاض و ابوظبی ظاهرا تمامی ندارد. اختلافی 
که از دو جهت مهم است؛ یکی اینکه میان دو متحد قدیمی است و دیگر 
اینکه شدت آن به نســبت درگیری های اخیر درون اوپك کمی بالاست تا 
آنجا که ائتلاف اوپک پلاس هنوز نتوانســته اختلاف را که باعث شکســت 

مذاکرات این ائتلاف در هفته گذشته شد حل وفصل کند.
کســی انتظار نداشــت درگیری به این حد بالا برود کــه دو روز مذاکره 
در جلســه وزرا در هفته گذشــته کاملا بی نتیجه بماند و جلســه ای را که 
برای دوشــنبه برقرار شــده بود، حتی برگزار هم نکنند، حرفی هم درباره 
اجلاس بعدی نزنند. باید اشــاره کرد که مشــکل قدیمی اســت. چند ماه 
پیــش و در حین اجرای برنامه کاهــش تولید اوپک برای کنترل قیمت که 
پشــت بند فروپاشــی تقاضا پیش آمده بود، امارات ناگهان سر ناسازگاری 
گذاشت و دیپلمات های این کشور در اتفاقی که تعجب ناظران بازار نفت 
و حتی سیاست را برانگیخت، بدون ذکر نام به رسانه هایی مانند بلومبرگ 
درز دادند که اگر برنامه کاهش تولید قرار اســت به این شــکل فشــارش 
روی امارات باشــد، این کشور از اوپک خارج خواهد شد؛ تهدیدی که اصلا 
بــه نظر بازی نمی رســید و حاکی از نارضایتی جدی حاکمان شیخ نشــین 

ثروتمند از پادشاهی قدرتمند بود.
امــا اماراتی ها چه می گویند؟ حرف این اســت که فشــاری که کوتای 
اوپک بر نفت ابوظبی می آورد، از نظر درصدی و به نســبت توان تولیدی 
این شیخ نشــین اصلا منصفانه نیست. ســطح کوتای فعلی امارات ۳.۱۶ 
میلیون بشکه در روز اســت که امارات می گوید با توجه به ظرفیت چهار 
میلیون بشــکه ای تولیدش حداقل باید ۳.۸ میلیون بشکه باشد. اختلاف 
بسیار زیاد است و تاحدی نشان می دهد که چرا این طور غیرقابل حل شده 
اســت. در یکی از اجلاس های دوران کرونا بحث بر ســر ۳۰ هزار بشــکه 

کاهش تولید مکزیک مذاکرات را قفل کرد. اماراتی ها با اشاره به کوتای ۱۱ 
میلیونی روسیه و عربستان رفتار عربستان با خود را غیرمنصفانه می دانند. 
علی رغــم میانجیگری ها و مشــاوره های مختلف در هفتــه اول جولای، 
اوپک پــلاس اعلام کرد هنوز درمورد تاریــخ مذاکرات بعدی تصمیم گیری 

نشده است.
اما دقیق تر ماجرا این اســت که منابع اماراتی روز جمعه به رســانه ها 
گفته بودند با افزایش پله ای تولید از ســوی عربســتان از ماه آگوســت تا 
دســامبر موافق هســتند اما با باقی ماندن ادامه برنامه کاهش تولیدی تا 
پایان ســال ۲۰۲۲ به شــکل جدی همراهی نمی کنند. همچنین امارات از 
پایه ای که اوپک برای محاسبه سطح کوتای او تعیین کرده گله مند است. 
امارات متحده عربی در این ســال ها میلیاردها دلار هزینه زیرساخت های 
نفتی خود کرده اســت و آماده جهش صادراتی است اما اوپک دستش را 

گذاشته روی سر صنعت نفت کشور.
امارات همچنین می گوید در این اعتراض خود تنها نیست و جمهوری 
آذربایجان، قزاقستان، کویت و نیجریه نیز خواستار بازبینی در پایه محاسبه 
سطح کوتای خود که سال گذشته تعیین شده و این اتفاق هم افتاده است. 
مرزهای درون اوپک جابه جا شده و تنش در تیم های سنتی از جمله اتحاد 
عربستان-امارات-کویت و اضافه شــدن بازیگران قدرتمندی نظیر روسیه 
به این اتحاد تحلیلگران را کمی ســردرگم کرده اســت. کشــورها پس از 
پشــت ســر گذاشــتن یک دوره طولانی قیمت پایین و کاهش ۱۰میلیونی 
اجباری برای کنترل قیمت همگی خسته اند. با کسری بودجه مواجه اند و 

طرح های عمرانی شان روی زمین  مانده است.
با اعلام این خبــر که تولید نفت اوپک پلاس در ماه آگوســت افزایش 
نخواهد یافت، بازار به این نتیجه رســیده که احتمالا عربســتان و امارات 

نتوانســته اند در این زمینه به توافق برسند. ظاهرا روسیه که او هم یك بار 
دست به یقه شــد با ریاض و زمین سفتی خورد این بار دارد تلاش می کند 
از طریق مذاکرات پشــت درهای بســته، اختلاف بین عربستان و امارات را 
حل وفصل کند ولی تا به حال موفق نبوده اســت. جن ســاکی، سخنگوی 
کاخ ســفید، گفت: «ما از نزدیک مذاکــرات اوپک پلاس و تأثیر آن بر بهبود 
اقتصــاد جهان از بحران کرونا را زیر نظر داریــم. ما در این مذاکرات هیچ 
نقشــی نداریم ولی مذاکراتی با مقامات عربســتان، امارات و سایر شرکای 
مربوط داشــته ایم». اما موضع آمریکا. یادمان هســت که دونالد ترامپ با 
همه قرابت رفتارش حداقل دو بار در ســال ۲۰۲۰ با مداخله مســتقیم و 
تماس تلفنی درجا و اســتفاده از روابط حسنه خود با سعودی و ولادیمیر 
پوتین معامله را جوش داد و جدا تأثیرگذار عمل کرد. این نقشی است که 
بایدن ظاهرا در اجرای آن کمی مشــکل دارد. دولت بایدن در پی ناکامی 
اوپک پلاس برای دستیابی به توافق نفتی جدید و لغو مذاکرات روز دوشنبه 
هفته گذشته، از اوپک و متحدانش خواست راه حل مسالمت آمیزی برای 
افزایش تولید پیدا کنند؛ کاری کــه در برابر نقش فعال و تأثیرگذار ترامپ 
حقیقتا به چشــم نمی آید. غیر از اصل مشــکل که برخی گمانه زنی ها از 
نقش جدی سیاســت هم در آن هست مشــکل دیگر در کشورهای حوزه 
خلیج فارس این است که این کشورها با درآمد سرشار نفت، عملا مالیات 
نمی گرفتند و در شکلی شبیه رشــوه به شهروندان در عوض سلب کامل 
حق سیاســی حدی از رضایت را برای آنها درســت می کردند. حالا برخی 
مانند عربســتان در سال گذشته مالیات بر ارزش افزوده را سه برابر کردند 
یــا عمانی ها طرح دریافت مالیات تصاعدی برحســب درآمد وضع کردند 
و اصلا حال خوشــی ندارند و در پی افزایش تولید هســتند که دعوا را به 

اینجا رسانده است.

شکر نخورید، گران شد
ایســنا: دبیر اتحادیــه بنکداران مــواد غذایی از  �

افزایــش ۱۰درصــدی قیمت شــکر نســبت به ماه 
گذشــته خبر داد. قاسم علی حســنی، با بیان اینکه 
شکر از ابتدای امسال طی دو مرحله افزایش قیمت 
۹۰درصدی داشــته اســت، اظهار کرد: در خردادماه 
شــکر صنف و صنعت از کیلویی شــش هزارو ۶۵۰ 
تومان به ۱۱هزارو ۵۰۰ تومان رسید و در ۱۶ تیرماه نیز 
از ۱۱هزار و ۵۰۰ تومان بــه ۱۲ هزار و ۶۰۰ تومان تغییر 

قیمت داد.
او گفت: به عبارت دیگر کمتر از یک هفته اســت 
که شــکر هزارو صــد تومان افزایش قیمت و رشــد 

۱۰درصدی داشته است.
دبیر اتحادیه بنکداران مــواد غذایی اضافه کرد: 
قیمت رســمی شــکر در کشــور و قیمت جهانی آن 
تقریبا برابر شــده اســت. قیمت جهانی شــکر با ارز 
نیمایــی ۲۲هــزارو ۳۰۰ تومانی امروز و با احتســاب 
کرایه حمل ونقل، افت تولید و ســود کارخانه قیمت 

آن در کارخانه ۱۲هزارو۶۰۰ تومان است.
وی در پایــان گفــت: باید دیــد در روزهای آینده 
این افزایش قیمت تا چه میزان بر قیمت شــکر برای 

مصرف کنندگان اثر می گذارد.

باز گرانی در راه است؟
ایســنا: منابع ارزی پیش بینی شــده برای تأمین  �

نهاده های دامی کافی نیســت. عضــو هیئت مدیره 
اتحادیــه واردکنندگان نهاده هــای دام و طیور ایران 
گفــت: منابــع ارزی پیش بینی شــده بــرای تأمیــن 
نهاده های دامی در ســال۱۴۰۰ جواب گوی نیاز کشور 
در سال جاری نیست. محمدمهدی نهاوندی با اعلام 
این مطلب اظهــار کرد: افزایش قیمــت نهاده های 
دامی در بازارهای جهانی و خشکسالی دو مؤلفه ای 
هســتند که منجر بــه ایجاد الزام بــرای بازنگری در 
برآوردهــا و پیش بینی های ارزی بــرای واردات این 

اقلام می کنند.
او گفت: نوســانات در فرایند تأمین ارز نیز مؤلفه 
دیگری اســت کــه موجــب می شــود برآوردهای 
ارزی بــرای واردات نهاده هــای دامی مورد بازنگری 
قــرار بگیرد. بر اســاس اعلام اتحادیــه واردکنندگان 
نهاده هــای دام و طیور ایــران، عضــو هیئت مدیره 
اتحادیه واردکننــدگان نهاده های دامی تصریح کرد: 
صرف نظــر از نرخ ارز مورد نظــر در برنامه ریزی های 
دولت برای تأمین کالاهای اساســی مــورد نیاز آتی 
کشــور آنچه اهمیت بیشــتری دارد تعییــن و تزریق 
منابــع ارزی مورد نیاز برای تأمیــن نهاده های دامی 

کشور در سال ۱۴۰۰ است.

۶۹۱ واحد تولیدی 
پرونده قضائی دارند

ایرنا: معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه  �
منطقه ای وزیر کشور با بیان اینکه ۶۹۱ واحد تولیدی 
داریم که پرونده قضائی دارند، گفت: کمیته ویژه ای 
در دبیرخانه ســتاد تشکیل شــده تا این پرونده ها را 
بررســی کنند. بابک دین پرســت سه شنبه ۲۲ تیرماه 
در جلسه ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید استان 
همــدان، با بیــان اینکه دریافت اعتبار مشــخص و 
مجزا در استان ها کار سختی است، اظهار کرد: ستاد 
تســهیل مصوبه دولت است و در نهایت نمایندگان 
در ۳۰ اردیبهشــت ۹۷ قوی ترین ساختار کشور را در 
حوزه تســهیل موانع تولید تصویب کردند. او با بیان 
اینکه قدرت قانونی ستادهای استانی نافذ و اجرائی 
است و بار حقوقی دارد، ادامه داد: ما در ستاد ملی 
۱۲ عضو داریم که اغلب از کابینه هستند و یک دولت 
کوچک اســت و هیچ کارگروهی مانند ستاد تسهیل 
قدرت قانونی ندارد. دین پرســت با تأکیــد بر اینکه 
وظیفه مــن اجرای قانون اســت و اینکه ما ۲۳ روز 
دیگر بیشتر نیستیم دلیل نمی شــود تا کاری نکنیم، 
افــزود: همه باید تلاش کنیم کارهــای نیمه تمام را 
تمام کنیم تا تیم جدید دغدغه گذشــته را نداشــته 
باشــند. او با اشــاره به اینکه افزایــش قیمت آب و 
برق و گاز مشــکلاتی به  وجود آورده و باید تبعیض 
مثبتی برای واحدهای تولیدی در نظر بگیریم، درباره 
بانک مرکــزی و مشــکلات کمیته مــاده ۳، گفت: 
مصــوب کردیم بانک مرکزی عضو ســتاد تســهیل 
باشــد تا پاســخ گوی مشــکلات واحدهای تولیدی 
شوند. این مقام مسئول با بیان اینکه مهم ترین عامل 
بازدارنده شــکوفایی اقتصادی، تعدد قوانین مزاحم 
و دســتگاه های مداخله گر اســت، خاطرنشان کرد: 
بانک های کشور ۱۷۹۵ واحد تولیدی دارند که بانک 
کشاورزی، ملی و ملت بیشترین واحدها را دارند و اگر 
این واحدها فعال نباشند، تخلف محسوب می شود. 
او با اشــاره به اینکه ۷۶ هزارو ۸۳۸ طرح نیمه تمام 
در حــوزه صنعــت و صنایع معدنی داریــم، یادآور 
شد: ۱۲ هزار میلیارد تومان حجم سرمایه گذاری این 
واحدهاست و ۳۸۵۰ طرح بالای ۸۰ درصد پیشرفت 

فیزیکی داشتند.

افت دوباره بورس ایران
مهــر: شــاخص کل بــورس تهــران در پایان  �

معامــلات دیروز سه شــنبه ۲۲ تیــر ۱۴۰۰ با افت 
۴۱۴ واحدی بــه یک میلیون و۳۰۳هزار و ۹۲۱ واحد 
رســید. همچنیــن شــاخص کل هــم وزن با افت 
۳۱۶واحــدی بــه ۴۰۰ هــزار و ۳۳۷ واحد رســید. 
نمادهــای کگل، ومعــادن، نوری، کچــاد و وامید 
بیشــترین تأثیر مثبت و نمادهای فملی و شســتا 

بیشترین تأثیر منفی را بر شاخص داشته اند.

آغاز جشنواره بزرگ بانک 
گردشگری با صدها جایزه نفیس! 

جشنواره بانک گردشگری ویژه دارندگان کارت  �
هواداری پرسپولیس آغاز شد.

بانک گردشــگری،  روابط عمومی  گــزارش  به 
برای شــرکت در این جشــنواره، تنها داشتن کارت 

هواداری پرسپولیس کافی است.
بانک گردشگری از نیمه دوم سال گذشته اقدام 
به صــدور کارت هواداری در ســه رده «همراه»، 
«حامــی» و «دوآتیشــه» کــرده کــه دارنــدگان 
کارت هــای مزبور می توانند از مزایــای متنوع این 
کارت ها متناسب با نوع هواداری برخوردار شوند.

ده هــا هــزار نفــر تاکنــون کارت هــواداری 
پرسپولیس را دریافت کرده اند و میزان استقبال از 
صدور کارت هواداری پرسپولیس قابل توجه بوده 

و همواره روند رو به رشدی را دارا بوده است.
متقاضیــان می تواننــد برای افتتاح حســاب و 
صدور آنــی و آنلایــن کارت هواداری، بــا دانلود 
اپلیکیشــن گردش پی و ورود به بخش شــباهنگ  
 shabahang.tourism-bank.com نشــانی  بــه 
اقدام کرده و به عنوان هواداران پرسپولیس در این 

جشنواره شرکت کنند.
شایان ذکر اســت، قرعه کشی این جشنواره ۲۷ 
اسفندماه امســال هم زمان با نیمه شعبان برگزار 

خواهد شد. 

خبر ویژه

افزایش شدید تقاضای محافظ
 در پی قطعی برق

شــرق: ایــن  روزها بــه صــدای عــادی خیابان    �
کلان شهرهای ایران یک صدای گوشخراش دیگر هم 
اضافه شده و در زمان قطعی برق تقریبا همه مغازه ها 
از موتور برق استفاده می کنند که این موضوع منجر به 
افزایش قیمت آن هم شده  است. علاوه براین قطعی 
مداوم برق در هفته های گذشــته منجر به سوختگی 
وسایل برقی برخی از خانوارها شده و حتی در همین 
مدت هم میزان شــکایت از این قطعی برق افزایش 
پیدا کرده  است. در تازه ترین خبر نایب رئیس اتحادیه 
صنــف الکتریک تهــران از افزایش شــدید تقاضای 
محافظ در پی قطعــی برق طی هفته های اخیر خبر 
داد و گفت: حداقل قیمــت محافظ ۱۳۰ تا ۱۴۰ هزار 
تومان است و برای دســتگاه هایی مثل کولرگازی به 
۲۵۰ هزار تومان هم می رسد. حسن جابرانصاری که 
با ایســنا ســخن می گفت با بیان اینکه در حال حاضر 
همه محافظ های برق تولید داخل است، اظهار کرد: 
قطعات، برد و مقاومت ها وارد می شود، اما در داخل 
برنامه ریــزی و در نهایت مونتــاژ و در کیلووات های 
مختلف به بــازار ارائه می شــود. بنابرایــن محافظ 
لوازم الکترونیکی مختلف مانند تلویزیون، یخچال و 
فریزر، ماشین لباسشویی و... با یکدیگر متفاوت است. 
به گفتــه وی تاکنون مازاد زیــادی از محافظ در بازار 
وجود داشت، اما با قطعی برق تعداد زیادی از لوازم 
مردم در نقاط مختلف کشــور سوخت و از بین رفت 
که هزینه تعمیر آنها بســیار بالاســت. بنابراین مردم 
ترجیح می دهند با قیمت کمتر یک محافظ بخرند. در 
چنین شرایطی به ویژه در شهرستان ها تقاضای خرید 
محافظ به شدت افزایش داشته است. جابرانصاری با 
اشاره به مشکل سرمایه در گردش، افزایش هزینه های 
تولید و مشــکلاتی که کرونا برای تولیدکنندگان ایجاد 
کرده، تصریح کرد: شهروندان حتما باید هنگام خرید 
محافظ دقــت کنند کــه آن را برای چه وســیله ای 
می خواهنــد و برای مثال محافــظ مختص تلویزیون 
را برای یخچال فریزر استفاده نکنند، چراکه هر کدام 
از اینها در کیلووات هــای مختلف و با خروجی های 
مختلف تولید شده اســت. وی در پاسخ به اینکه 
آیا این افزایش تقاضــا، منجر به کمبود یا افزایش 
قیمت در بازار شده؟ گفت: برای تأمین محافظ های 
صوتی-تصویری مشکلی وجود ندارد، اما در برخی 
از انواع دیگر محافظ هــا کمبودهایی وجود دارد. 
قیمت قطعات وارداتــی از چین حدود ۷۰ درصد 
در ایــن کشــور افزایش یافته و حدود ۲۰ شــرکت 
تولیدکننده محافظ در ایران با مشکل کمبود قطعه 
مواجه هستند. این مقام صنفی همچنین گفت که 
وزارت صنعت، معدن و تجــارت در صدور مجوز 
واردات قطعــه تعلل می کند، بنابراین قطعات دیر 
به کشور می رســد. در این شرایط برخی شرکت ها 
هنوز نتوانســتند ســفارش های دو تا سه ماه اخیر 
خــود را تحویل دهند که علــت اصلی آن کمبود 

قطعه است. 
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